

ရာဇဝင်ပင်လုံနှင့် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ

EPRP အထင်အမြင်နှင့်သုံးသပ်ချက်

Author(s): Dr Alan Smith, FLD/EPRP

Published: 25 August 2016

နိဒါန်း

မြန်မာနိုင်ငံတော်၏အကြံပေးပုဂ္ဂိုလ်ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများမှကိုယ်စားလှယ်များနှင့်လူလိုင်လအတွင်းကတွေ့ဆုံစဉ်က “ တောင်းဆိုချက်များအစား ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက်မိမိတို့ဘာပေးဆပ်နိုင်မည်ကိုစဉ်းစားပါ ” ဟူ၍မှာကြားခဲ့ပါသည်။

ယခုစာတမ်းသည် ၂၀၀၈ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်များ၏ရှုမြင်မှုမှ နိုင်ငံရေးနှင့်လုံခြုံရေးကိစ္စပုံဖော်ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန်နှင့်ပါတီသက်၍ အပြုသဘောဆောင်သောအကြံပြုချက်များ ပေးခြင်းဖြင့် သေးငယ်သော်လည်းအရေးကြီးထင်ရှားသောတုန့်ပြန်မှုတရပ်ကို ဆွဲထုတ်ပြသရန်ရည်ရွယ်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံ၏ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအား ဥပဒေပြုရေး၊အုပ်ချုပ်ရေး၊တရားစီရင်ရေးရှိသော ပြည်နယ်များအဖြစ် ဖက်ဒရယ်မကျတကျအစီအမံများရှိနေသော အစပြုခြေလှမ်းဟုအသုံးပြုမည် ဆိုပါက မြန်မာနိုင်ငံအားပိုမို၍ ဖက်ဒရယ်ဖွဲ့စည်းပုံအဆောက်အအုံ ဖြစ်စေရန်အဆိုပါအချက်များကို ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ခြင်းဖြင့် ပိုမိုခိုင်မာတောင့်တင်းစေနိုင်ပါသည်။

၁။ ပြည်နယ် နိုင်ငံရေး

၁။၁ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်များ

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေတွင်ပြည်နယ်များဖန်တီးပေးထားရာ တိုင်းရင်းသားပြည်နယ် ၇ ခုပါဝင်သည်။ သို့ရာတွင် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ပြည်နယ်အစိုးရသည် မြန်မာစစ်တပ်(တပ်မတော်)ကိုယ်စားပြုမှုရှိနေသော ဗဟိုအစိုးရ၏အခန်းကဏ္ဍနှင့်နှိုင်းယှဉ်လျှင် အားနည်းနေကြောင်း တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်များတွင်နေထိုင်သူများက ရှုမြင်ကြသည်။ တပ်မတော်သည် အဓိကဝန်ကြီးဌာန သုံးခုဖြစ်သော ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန(အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာန)၊ ကာကွယ်ရေး၊ လုံခြုံရေးနှင့် နယ်စပ်ဒေသရေးရာဝန်ကြီးဌာနတို့ကို ချုပ်ကိုင်ထားသည်။

ဖက်ဒရယ်စနစ်အကြောင်းညှိနှိုင်းရာတွင်

- အာဏာများကား မည်သည့်အရာနည်း(လက်ရှိအနေအရ ပြည်နယ်အစိုးရများတွင်ထည့်သွင်းမထားပေ။ဆိုလိုသည်မှာ ဥပဒေပြုရေး၊ အုပ်ချုပ်ရေး၊ တရားစီရင်ရေး) အကယ်၍ ပြည်နယ်များအား လွှဲပြောင်းပေးအပ်မည်ဆိုပါက တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်များတွင်နေထိုင်သူများသည် [၎င်းတို့ပြည်နယ်အစိုးရအား မိမိတို့အစိုးရအဖြစ်စတင်ယုံကြည်လာနိုင်မည်လော။](#)
 - ဝန်ကြီးချုပ်သည်ပြည်နယ်ဥပဒေပြုအဖွဲ့ဝင်တဦးဖြစ်ရပေမည်။ သို့ရာတွင် ဥပဒေပြုရေးသည် ဝန်ကြီးချုပ်အားရွေးကောက်တင်မြှောက်ခွင့်မရှိပေ။
- ဥပဒေပြုရေး၏ရွေးချယ်ပိုင်မှုအားထောက်ခံပေးခြင်းအဖြစ် အာဏာအား အဓိပ္ပာယ်ပြန်ဆိုကျင့်သုံးမှုကိုအခြေတည်၍ သမ္မတသည် ရွေးချယ်ပိုင်ခွင့်အာဏာကိုအသုံးပြုနိုင်သည်။ (ထိုသို့ပြုလုပ်မှုသည် ပုံမှန်ပါလီမန်စနစ်ကျင့်ထုံးနှင့်ကိုက်ညီမှုရှိမည်ဖြစ်သည်)
- ထိုသို့သောရိုးရှင်းသည့်ခြေလှမ်းတရပ်သည် အစစ်အမှန်ပြည်နယ်များကိုအခြေခံသည့် ဖက်ဒရယ်စနစ်တည်ဆောက်ရေးအတွက် အစိုးရ၏စိတ်စေတနာကို ယုံကြည်မှုဖြစ်ပေါ်စေရန် အစဖြစ်ပါလိမ့်မည်။
 - ထိုသို့သောအခြားအဆင့်များကို ရွေးချယ်သတ်မှတ်ပြုနိုင်ပါသေးသလော။

တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်

တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးခြင်း

၂၆၁။ (က) တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်သည် အောက်ပါအရည်အချင်းများနှင့် ပြည့်စုံရမည်။

(၁) အသက် ၃၅ နှစ် ပြည့်ပြီးသူ၊

(၂) အသက်ကန့်သတ်ချက်မှအပ ပုဒ်မ ၁၂၀ တွင်ဖော်ပြထားသည့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ အတွက် သတ်မှတ်ထားသောအရည်အချင်းများနှင့် ပြည့်စုံသူ၊

(၃) ပုဒ်မ ၁၂၁ တွင် ဖော်ပြထားသည့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအဖြစ် ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခံ ပိုင်ခွင့်မရှိစေသော ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်လည်း ငြိစွန်းခြင်းမရှိသူ၊

(၄) နိုင်ငံတော်နှင့် နိုင်ငံသားများအပေါ် သစ္စာရှိသူ။

(ခ) နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးရန် -

(၁) သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များထဲက သတ်မှတ်ထားသည့် အရည်အချင်းများနှင့်ပြည့်စုံသော သင့်လျော်သည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦးအား ရွေးချယ်ရမည်၊

(၂) ရွေးချယ်ထားသည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်၏ အမည်စာရင်းကိုသက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့ပေးပို့လျက် သဘောတူညီချက်ရယူရမည်။

(ဂ) နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်၏သဘောတူညီချက်

ရရှိပြီးသည့်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အား သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် အဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးရမည်။

(ဃ) တိုင်းဒေသကြီးသို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်အတွက် သတ်မှတ်ထားသောအရည်အချင်းများနှင့် မပြည့်စုံကြောင်း အထင်အရှားမပြနိုင်ပါက တိုင်းဒေသကြီးသို့မဟုတ် ပြည်နယ် လွှတ်တော်သည် နိုင်ငံတော်သမ္မတက အမည်စာရင်းတင်သွင်းသည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အား တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးရန် ငြင်းပယ်ခွင့် မရှိစေရ။

(င) နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ်ခန့်အပ်တာဝန် ပေးရန် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်၏သဘောတူညီချက်မရရှိသည့် ပုဂ္ဂိုလ်အစား အမည် စာရင်းသစ်ကို တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့ ထပ်မံတင်သွင်းခွင့် ရှိသည်။

၁၂ ပြည်နယ်ရွေးကောက်ပွဲများ

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ပြည်နယ်လွှတ်တော်၏သက်တမ်းသည်ပြည်သူ့လွှတ်တော်၏ သက်တမ်းနှင့်အတူတူဖြစ်သဖြင့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲများကျင်းပချိန်တွင် ပြည်နယ် ရွေးကောက်ပွဲများကျင်းပရမည်ဖြစ်သည်။ထိုအရာသည်စွမ်းဆောင်ရည်ကောင်းသည့်သဘောဟုထင်ရ ဟန်ရှိသော်လည်း ပြည်နယ်ရွေးကောက်ပွဲအတွက် အလားအလာကိုဖျက်ဆီးလိုက်ပါသည်။အကယ်၍ သီးခြားခွဲခြားကျင်းပပေးပါက ပြည်နယ်ကိစ္စရပ်များကို အာရုံထားရှိနိုင်ပြီးပြည်နယ်ကိစ္စရပ်များအပေါ် မူတည်၍ပါတီများမဲဆွယ်စည်းရုံးခွင့်ရရှိစေမည်ဖြစ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်၏သက်တမ်း

၁၆၈။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်၏သက်တမ်းသည် ပြည်သူ့လွှတ်တော်၏သက်တမ်း ကုန်ဆုံးသောနေ့တွင် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်၏သက်တမ်းသည်လည်း ကုန်ဆုံး သည်။

အလားတူပင် ပုဒ်မ ၂၆၂ အရ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်များ၏ရာထူးသက်တမ်းသည် သမ္မတ၏ရာထူး သက်တမ်းအတိုင်းပင်ဖြစ်သည်။

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပါ အဆိုပါကဏ္ဍများ ၂ ခုလုံးအားပြင်ဆင်နိုင်ရန်အတွက် ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော်တွင် မဲ ၇၅% + ၁ ရရှိရန်လိုအပ်ပါသည်။(ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံယူပွဲကျင်းပရန်မလိုအပ်ပါ)

၁။၃ ပြည်နယ်အာဏာများ

ပြည်နယ်၏အာဏာများကို ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေတွင် ဇယား(၂)ဖြင့်ဖော်ပြထားသည်။

ဥပဒေပြုခြင်း

၁၈၈။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်သည် ဇယား ၂ တွင် ဖော်ပြထားသော တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဥပဒေပြုစာရင်းပါ ကိစ္စရပ်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် တစ်ဝန်းလုံးအတွက်သော်လည်းကောင်း၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် တစ်စိတ်တစ်ဒေသ အတွက် သော်လည်းကောင်း အာဏာသက်ရောက်စေရန် ဥပဒေပြုခွင့်ရှိသည်။

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပါ အဆိုပါကဏ္ဍများအားပြင်ဆင်နိုင်ရန်အတွက်လည်း ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော်တွင် မဲ ၇၅% + ၁ ရရှိရန်လိုအပ်ပါသည်။(ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံယူပွဲကျင်းပရန်မလိုအပ်ပါ)

၁။၄ အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာန၏အခန်းကဏ္ဍ

ပြည်နယ်များအားထိန်ကျောင်းဆောင်ရွက်နေသည်မှာ အစိုးရလော၊ပြည်နယ်အစိုးရလော သို့တည်း မဟုတ် နှစ်ခုစလုံးကလေးဟူ၍ ထည့်သွင်းစဉ်းစားသင့်ပါသည်။အထိန်းအတောသည် ဗဟိုအစိုးရမှ

ပြည်နယ်သို့ပြောင်းရွှေ့ဆင်သက်သင့်သည်ဟု မိမိတို့ဆွေးနွေးမည်ဆိုပါက အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေး ဦးစီးဌာန၏အခန်းကဏ္ဍကိုပြန်လည်သုံးသပ်ရန် အရေးကြီးပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရအဖွဲ့ရုံး (သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရုံး

၂၆၀။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာန အကြီးအမှူးသည်ရာထူး အလျောက် သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ အတွင်းရေးမှူး ဖြစ်သည်။ ထို့အပြင် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရုံးလည်းဖြစ်သည်။

အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနအရာရှိများသည် ၎င်းတို့အမိန့်လမ်းကြောင်းအတိုင်းလုပ်ဆောင်ရန် တာဝန်ရှိသူများဖြစ်သည့်အတွက် ပြည်နယ်အစိုးရအား မိမိကိုယ်ပိုင်အတွင်းဝန်ရုံးနှင့်ရုံးခန်းထားရှိ ထူထောင်ခွင့်ရရန်ဆွေးနွေးပြောဆိုသင့်ပြီး ပြည်နယ်အစိုးရများသည် ပိုမိုကိုယ်ပိုင်လွတ်လွတ်လပ်လပ် အုပ်ချုပ်နိုင်လာမည်ဖြစ်သည်။

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ အဆိုပါကိစ္စအားပြင်ဆင်နိုင်ရန်အတွက်လည်း ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော်တွင် မဲ ၇၅% + ၁ ရရှိရန်လိုအပ်ပါသည်။(ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံယူပွဲကျင်းပရန်မလိုအပ်ပါ)

၂။ လုံခြုံရေး

၂။၁ ရဲတပ်ဖွဲ့

ပြည်နယ်များအတွက်ပြဌာန်းချက်များထဲမှတစ်ခုမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်သည်။

၂၅၀။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရသည် ပြည်ထောင်စုအစိုးရက နိုင်ငံတော်တည်ငြိမ်ရေး၊

ရပ်ရွာအေးချမ်းသာယာရေးနှင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးတို့ကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရာတွင် ကူညီရန် တာဝန်ရှိသည်။

ဇယား ၁ (ပြည်ထောင်စုအာဏာများ)တွင် ရဲတပ်ဖွဲ့၏တာဝန်(ပုဒ်မခွဲ ဆ)ပါဝင်သည်။

ပုဒ်မ ၂၅၀ အရ ပြည်ထောင်စုအားကူညီစောင့်ရှောက်ရန်အလို့ငှာပြည်နယ်ရဲတပ်ဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းရေး အတွက် ဗဟိုအစိုးရအား အာဏာပေးအပ်ထားသည်။ထိုသို့ မြန်မာရဲတပ်ဖွဲ့ ရှိနေခြင်းနှင့်အတူ သီးခြား ရှိစေခြင်းဖြင့် တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်များတွင် မြန်မာရဲတပ်ဖွဲ့တည်ရှိမှုနှင့်အာဏာကိုကန့်သတ်စေနိုင် မည်ဖြစ်ပါသည်။

ဇယား ၁

ပြည်ထောင်စုဥပဒေပြုစာရင်း

(ပုဒ်မ ၉၆ ကို ရည်ညွှန်းသည်)

၁။ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးကဏ္ဍ

(က) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်နှင့် ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်၏ နယ်မြေအစိတ်အပိုင်းများ

ကာကွယ်ရေး၊ ယင်းသို့ကာကွယ်ရေးအတွက် စီမံပြင်ဆင်ခြင်း၊

(ခ) ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ စက်မှုလက်မှုလုပ်ငန်းများ၊

(ဂ) ဇီဝနှင့်ဓာတုစသည့်လက်နက်များအပါအဝင် လက်နက်ခဲယမ်းမီးကျောက်များနှင့်ပေါက်ကွဲစေ

တတ်သည့် ပစ္စည်းများ၊

(ဃ) အကူမြူစွမ်းအင်၊ အကူမြူလောင်စာ၊ အကူမြူရောင်ခြည်နှင့် ယင်းတို့ကိုဖြစ်ထွန်းစေသော ဓာတ်သတ္တု

ပင်ရင်း အခြေအမြစ်များ၊

(င) စစ်ကြေညာခြင်းနှင့် စစ်ပြေငြိမ်းခြင်း၊

(စ) နိုင်ငံတော်တည်ငြိမ်ရေး၊ အေးချမ်းသာယာရေးနှင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊

(ဆ) ရဲတပ်ဖွဲ့။

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအား ပြောင်းလဲခြင်း

၄၃၆။ (က) ဤဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၏ အခန်း(၁) ပုဒ်မ ၁ မှ ၄၈ ထိ၊ အခန်း(၂) ပုဒ်မ၄၉ မှ ၅၆ ထိ၊ အခန်း(၃) ပုဒ်မ ၅၉၊ ၆၀၊ အခန်း(၄) ပုဒ်မ ၇၄၊ ၁၀၉၊ ၁၄၁၊ ၁၆၁၊ အခန်း(၅) ပုဒ်မ ၂၀၀၊ ၂၀၁၊ ၂၄၈၊ ၂၇၆၊ အခန်း(၆) ပုဒ်မ ၂၉၃၊ ၂၉၄၊ ၃၀၅၊ ၃၁၄၊ ၃၂၀၊ အခန်း(၁၁) ပုဒ်မ ၄၁၀ မှ ၄၃၂ ထိ၊ အခန်း(၁၂) ပုဒ်မ ၄၃၆တို့ရှိ ပြဋ္ဌာန်းချက် များကို ပြင်ဆင်လိုလျှင် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် အားလုံး၏ ၇၅ ရာခိုင်နှုန်းကျော်က ပြင်ဆင်ရန် သဘောတူလက်ခံပြီးနောက် ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံ ယူပွဲ ကျင်းပ၍ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူအားလုံး၏ ထက်ဝက်ကျော် ဆန္ဒမဲဖြင့်သာ ပြင်ဆင်ရမည်။

(ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) တွင်ဖော်ပြထားသည့် ပြဋ္ဌာန်းချက်များမှအပ အခြားပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်အားလုံး၏ ၇၅ ရာခိုင်နှုန်းကျော် ထောက်ခံဆန္ဒမဲဖြင့်သာ ပြင်ဆင်ရမည်။

နိဂုံး

အကြံပြုခဲ့သောအပြောင်းအလဲအများစုအတွက် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအားပြင်ဆင်ရန် လိုအပ်ပါသည်။အထက်တွင်ကောက်နုတ်ဖော်ပြခဲ့သည့် အရာများအတွက် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် တွင် ၇၅% + ၁ မဲ ရရှိရန်လိုအပ်ပါသည်။

ပေးထားချက်အရ တပ်မတော်သည်နေရာ ၂၅% ဆွဲကိုင်ထားသည့်အတွက် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေးသည် မဖြစ်နိုင်သောအရာလော။

ရွေးချယ်ရန် ၂ ခုရှိပါသည်။

၁) တပ်မတော်သားကိုယ်စားလှယ်များအား လွတ်လပ်စွာမဲပေးရန်ခွင့်ပြုထားပြီး အချို့သည် ပြင်ဆင်ရေးအား သဘောတူညီနိုင်ပါသည်။

၂) အခြားချဉ်းကပ်မှုတရပ်မှာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေထဲတွင် စစ်တပ်ပါဝင်ပါတ်သက် မှုသည် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်နှင့်တပြေးညီပါဝင်သင့်ကြောင်းအကြံပြုလိုပါသည်။ တပ်မတော်သည် မိမိရရှိထားသော ဝေပုံနေရာကို တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများနှင့်ဝေမျှသင့်ပါသည်။ ဥပမာ ပြည်သူ့လွှတ်တော်နှင့်တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်လွှတ်တော်များတွင် ရရှိထားသော ၂၅% နေရာ၏ တဝက်ကို အပစ်ရပ်သဘောတူညီမှုရရှိထားပြီးသော တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များခွဲဝေ ပေးခြင်းမျိုးဖြစ်ပါသည်။

ထိုသို့သောနည်းလမ်းဖြင့် အစိုးရနှင့်တပ်မတော်နှစ်ခုလုံးသည် ဖက်ဒရယ်စနစ်သို့ ရှေ့ရှုသော ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြောင်းလဲပြင်ဆင်ရေးအတွက် စိတ်ဆန္ဒကို စမ်းသပ်နိုင်ပါသည်။